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LA TURQUIE AU DEBUT DE CHEMIN 1919 - 1923 

Ionuţ COJOCARU 

Rezumat. Declinul Imperiului Otoman şi-a consumat ultima sa etapă odată cu sfârşitul 
primului război mondial până la proclamarea Republicii Turcia la 29 octombrie 1923. 
Transformările politico-sociale au marcat ţara în două tabere: adepţii Sultanatului şi cei ai 
naţionaliştilor conduşi de Mustafa Kemal.  Conflictul de durată, atât cu grecii cât şi cu franco-
britanicii, naţionaliştii au câştigat teren şi au înclinat balanţa în favoarea lor reuşind să pună 
capăt dinastiei Osman. În dimineaţa zilei de 17 noiembrie, ultimul Sultan împreună cu fiul său s-a 
urcat pe vasul britanic “Malaya” şi au fugit. După conflict, turcii au fost invitaţi la Lausanne 
unde s-au prezentat ca învingători. De pe această poziţie au început negocierile. Pentru România, 
Convenţia, în forma ei finală a devenit benefică, deoarece punctul nostru de vedere a fost adoptat, 
iar interesul nostru de a avea calea deschisă prin strâmtori a fost aprobat. 

Résumé. Decline of the Ottoman Empire has used its last stage when World War I until 
the proclamation of the Republic of Turkey on October 29, 1923. Political and social changes 
have marked the country into two camps: supporters of the Sultanate and the nationalists led by 
Mustafa Kemal. Lasting conflict, both the Greeks and the Franco-British nationalists have gained 
ground and tilted the scales in their favor to end dynasty succeeded Osman. On the morning of 
November 17, last Sultan and his son ascended the British ship "Malaya" and fled. After the 
conflict, the Turks were invited to Lausanne where they were presented to winners. From this 
position they began negotiations. For Romania, the Convention in its final form became 
beneficial, because our perspective was adopted, and our interest to take the path through the 
straits has been approved. 

Mot-clés: Imperiul Otoman, Sultanat, Califat, Lausanne, Patriarhie, Strâmtori, Ankara, 
Constantinopol, Adunarea Natională, România, Uniunea Sovietică 

 

Introduction 
Après la première guerre mondiale, l’Empire Ottoman était en collapse. Il 

avait perdu son influence dans la zone, les Grands Pouvoirs avaient occupé des 
zones importantes de son territoire, le Constantinople ils s’étaient distribué de 
manière égale et les Turques étaient engrenées dans une guerre avec les Grecs, 
une guerre qui paraissait impossible à gagner. Arrivés dans cette situation, le 
général Mustafa Kemal a réussi à réunir autour de soi un groupe de nationalistes 
avec lesquels il a réussi peu à peu à transformer l’empire en république, à 
renoncer à de larges territoires et à adhérer à la devise si utilisée par les Traités de 
Paix de Paris, du principe des principes des peuples à l’autodétermination. Pour 
s’imposer, il a du lutter autant au plan interne (avec le Sultan et ses adeptes), tout 
comme pour la reconnaissance au plan externe. 




